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»صبرایوب«میتواندکلیدواژهجشنواره
فجراینســالهاباشــد؛»صبرایوب«
برایتابآوردنوکمنیــاوردنپساز
تماشــایفیلمهاییکهدریکشرایط
طبیعیازچندفرســخیجشنوارههم
نبایدعبورمیکردند.هرقدرهمبخواهیم
خوشبینباشیمدرنهایتمیدانیمکه
امســالهممثلچندســالاخیرقرار
نیستمعجزهایرخدادهباشدواحتمالا
تعدادیازفیلمهایجشــنوارهکیفیت
قابلقبولینخواهندداشــت.صبوریو
قناعتبرایتماشــایاینفیلمهاشاید
تاحدودیامکانپذیرباشــدولیتعداد
فیلمهایبدکهازحدبگذرد،نگهداشتن
متانتاگرنهغیرممکنکهبسیاردشوار

میشود.
بااینمقدمهسراغفیلم»رگهایآبی«
میرویم؛اولینساختهجهانگیرکوثری،
تهیهکنندهقدیمیســینمایایرانکه
حالانخستینفیلمشدرمقامکارگردان
درســانسویژهجشــنوارهامسالبه

نمایشدرآمدهاست.
ســعیمیکنیمخوددارباشیموسابقه
»آقاجهــان«بهعنــوانتهیهکنندهو
روزنامهنگارراســپربــلایفیلمکنیم،
امانمیشــودکهنمیشــود؛ازبسکه
»رگهایآبــی«حیرتانگیزاســت.
موضوعایننیستکهدخترکارگردان
درنقشفروغفرخزادتناسبیباتصویر
شــاعرهنامدارمعاصرنــدارد.درجهان
آشــفته»رگهایآبی«ایــنموضوع
اهمیــتچندانیندارد،چــونفیلماز
همانفکــراولیهدچارنقصاناســت.
جاانداختنبخشهایمهمیاززندگی
فــروغهمشــایدخیلیمورداشــکال
نباشد؛فیلمســازمیتواندوایناختیار
راداردکهبرشهاییاززندگیپرسونای
موردنظرشراانتخابکند.معضلاصلی
فیلم،ملغمهبودنشاســت.اینفیلمی

استدربارههمهچیزوهیچچیز.
»روایــتدرفیلمداســتانی«اهمیتی
برایکارگرداننداشــتهوشــاعرانگی
هــمدرمجموعــهایازتصاویرگنگو
بیمعناخلاصهشدهاســت.اینمیزان
سهلانگاریدرپرداختوآشفتگیدر

بیانحیرتانگیزاست.
دربارهچنینمعجونیازنابلدیکهعملا
بهنقضغرضمنجرشــدهوتصویری
منفیازفروغساخته،برایخارجنشدن

ازمتانتبهمختصرکفایتمیکند.

صبر ایوب 

مسعود پویا

تیغ و ابریشم

»رها« نخســتین فیلم بلند شماست، 
اما حتما قبل از این هم کار کرده اید. ســابقه ای از 

خودتان می دهید.
منسال١٣7۴بافیلم»خواهرانغریب«آقایکیومرث
پوراحمدبهعنواندستیارکارگردانواردسینماشدم.
سالهادستیارآقایپوراحمدبودمازجملهدرفیلم»شب
یلدا«وبعدکارهایکوتاهومستقلومستندکارکردمتا

بهفیلم»رها«رسیدم.
همکاری با مرحوم پوراحمد که کارهایش 
تا یک دوره ای مورد پسند هم منتقدان  بود و هم 
تماشــاگران، تأثیری روی نگاه و تربیت سینمایی 
شما داشته یا شما سعی کرده اید که نگاه مستقل 

خودتان را داشته باشید؟
ببینیدبههرحالاینویژگیمســتقلبودندر»رها«
هست،ولیخببههرحالطبیعیاستکهنشانههایی
ازاینتأثیرگذاریبهدلیلســالهاکارکردنباآقای
پوراحمددرفیلمهستوحتیدرابتدایفیلمکپشنی
هســتکهنوشــتمبهیادکیومرثپوراحمد.دراصل
بخشیازحسوحالکارهایآقایپوراحمدبهلحاظ
فضایرئالیســتیکهدرکارهایایشــانبود،درنوع
پردازش»رها«حسمیشود.اینبهخاطرتجربهایبود

کهدرکارهایآقایپوراحمدداشتم.
سینمای رئالیســتی ایران از زمانی که 
اصغر فرهادی جایزه اسکار گرفت، عمدتا تحت تأثیر 
مدل روایتی او بوده. به نظر خودتان فیلم شما هم 
شــباهتی به کارهای فرهادی دارد یا به سینمای 
رئالیستی کارگردانان دیگر مثل داریوش مهرجویی 
نزدیک است یا اصلا پیشنهاد تازه ای برای سینمای 

ایران دارد؟
مندراینفیلمخیلیبهدنبالسینمایقصهگوبودم،
یعنیمحوراصلیخودفیلمروایتقصهاســتوسعی
کردمباایندیدبهفیلمنامهبپردازموقطعارگههاییاز
آنچیزیکهآدمدرسینمایایراندیدهدرفیلمهست،
مضافبراینکهفیلممنبخشــیمعماییداردکهقبلا
درفیلمهایآقایفرهادیهمایننوعروایتبوده.من
تمامتلاشمراکردمکهفیلملحنونگاهخودمراداشته
باشــدودرمجموعفضاهایذهنیایکهوجودداشته
بتواندروایتمستقلیراپیشببرد.دوستانسینمایی
کهفیلمرادیدهاندبهنکتهایکهاشارهمیکنندهمین
استکهفیلمانگارزبانولحنخودشراداردومسیر

خودشرامیرود.
همکاری با شهاب حسینی به عنوان یک 

ستاره چطور بود؟
خیلیرابطهحرفهایودوســتانهایبــود.ماقبلاز
فیلمبرداریچونبارهادربارهاینکاراکتروفیلمنامهبا
همصحبتکردهبودیموهمهجزئیاتراباهممطرح
کردهبودیم،درپروسهفیلمبرداریخیلیراحتاین
همکاریاتفــاقافتاد.بااینکهنقــشخیلیپرچالش
وچندلایهایبودکهآقایحســینیبــازیکرد،ولی
بهشــدتهمراهبودویکاطمینانکاملیبهحضور
ایشانداشتم.آقایحسینیتوانســتبهنقشرنگ
تازهایبدهدوحتیفراترازچیــزیکهدرفیلمنامه
بودبــهایننقشبپــردازد.مدلهمــکاریبرایمن
خیلــیدوســتانهوصمیمانهبودوبرخــلافنظرات
دیگریکهوجودداشــت،ازطرفمنهمکاریبسیار

لذتبخشیبود.

مرضیه برومند که در این فیلم مشاور 
شماســت بیشــتر با ســریال های تلویزیونی و 
کارگردانی فیلم هایی مثل »شهر موش ها« و »الو! 
الو! من جوجوام« شناخته می شود. حضور ایشان 
در یک درام خانوادگی به عنوان مشــاور چطور 

اتفاق افتاد؟
اینفیلمباژانریکهخانمبرومنددرتلویزیونوسینما
کارکرده،کاملامتفــاوتبود.ولیدرکشــانازخود
داستانوهمراهیشــانبرایاینکهاینفیلمساخته
شــود،خیلیزیادبودوخیلیبهمنکمککردندکه
فیلمراپیشببرمونظراتخوبیرویفیلمنامهوتدوین
داشتند.درکلحضورشــانبهعنوانمشاوربرایمن

خیلیمفیدبود.
خانم برومند پیشنهاد آقای سعید خانی، 
تهیه کننده، فیلم بود یا خود شــما با ایشان رابطه 

داشتید که خانم برومند به پروژه اضافه شد؟
هردوباهم.قراربودمنویکیازدوستانمبهپیشنهاد
آقایخانیفیلمنامهایبرایخانمبرومندبنویســیم
کهآنفیلمنامهبهجایینرسید.درپروسهتحقیقآن
فیلمنامه،مــنوآقایخانیپیشــنهاددادیمبهخانم
برومندکهلطــفکنندوبهعنوانمشــاوردرپروژهما

باشند.
فیلم هــای ایرانی معمــولا چندان به 
طراحی بصری توجه ندارند. شــما با روزبه رایگا 
به عنوان مدیر فیلمبرداری در این فیلم همکاری 
کرده اید که هم فیلم های مســتقل کار کرده و هم 
فیلم های تجاری. از نظر بصــری چه فکری برای 

فیلم داشتید؟
منباآقایرایگارفاقتخیلــیدیرینهایدارمبهدلیل
اینکهمنســالهایزیادیتیزرکارکــردهاموخودم
شرکتفیلمسازیداشتمودرحوزهتبلیغاتتیزرهای
زیادیســاختهام.ازآندورانباآقــایرایگاهمکاری
میکردمویکهمزبانیایباهمدیگروجودداشــت.

حضورروزبهدر»رها«خیلیمؤثربــودبهدلیلاینکه
خودشبهشدتبهفیلمخیلیعلاقهمندبود.ماتقریبا
6ـ5ماهقبلازفیلمبرداریراجعبهصحنههاودکوپاژ
فیلمباهمصحبتمیکردیموپیشنهاداینکهقابفیلم
۴به٣باشد،پیشنهادآقایرایگابودکهخیلیپیشنهاد
درستیبود.خیلیازفیلمهایکلاسیکتافیلمهایروز
همچنینقاببندیایداشتهاند.یادرموردنورپردازیها
ازنظرزیباییشناســیباهمصحبتکردهبودیم.این
رفاقتوهمدلیدرخروجیبصریفیلمخیلیکمک
کرد.ازبازخوردهاییکهگرفتممشــخصاســتکه
مخاطبهمفضایبصریفیلمرادوستداشته،چونبا
اینکهفیلمفضایملتهبیداردوتلخاست،سیاهنماییو

بهاصطلاح»گداگرافی«ندارد.
کارگردان هایی که از دنیــای تیزر به 
سینما می آیند، معمولا فیلم هایشان متأثر از ریتم 
تند و کات های سریع اســت. تجربه تیزرسازی به 

شما در ساخت »رها« کمک کرد؟
قطعا.تیزرسازیبهشکلحرفهایاینامکانرابهیک
کارگردانمیدهدکهدکوپاژهــاوژانرهایمختلفرا
امتحانکند.ساختتیزردرایرانخیلیجدیگرفته
نمیشود،ولیمندرساختتیزرهاسبکوسیاقخودم
راداشتم.معمولاتاصحبتتیزرمیکنیمفکرمیکنیم
بایدحتمــاکاریباریتمتندانجامشــود،درحالیکه
نکتهمهمتجربهمنازتیزرســازیایناستکهوقتی
میخواهیتیزربسازیبایدقصهایرادر۴0ـ٣0ثانیهبه
شکلموجزتعریفکنی.اینخلاصهگوییوموجزگویی
درتیزرسازیبهمنکمککردکهدراینفیلم،باتوجه
بهقصهپروپیمانش،روایتصحیحیداشتهباشم.فیلم
اضافهگویینداردوخیلیموجزوروانتعریفمیشود.

حضور در فجر را چطور می بینید؟
مهمترینوجهجشــنوارهبرایمندیدنفیلمهمراه
تماشاگراناستکهدردونوبتیکهاینتجربهراداشتم

بسیارازآنلذتبردم.

گفت وگو با حسام فرهمند، کارگردان فیلم »رها«

بدون سیاه نمایی 

ناصر احدی

حسام فرهمند ســال ها دستیار مرحوم 
کیومرث پوراحمد بوده، ولی سعی کرده 
از همین نخستین گامش در سینما لحن 
و زبان خودش را پیدا کنــد. او در »رها« 
دغدغه ســاخت فیلمی قصه گو را داشته 
که در عین تلخ و ملتهب بودن، برای روایت داستانش دست به دامن 
کلیشه ها نشود. لازمه قضاوت درباره اینکه چقدر به هدفش رسیده و 
چقدر در این کار موفق بوده، دیدن فیلمش است. این گفت وگو پیش 
از دیدن فیلم فرهمند انجام شده و سعی کردیم بیشتر درباره نگاهی 

که او در نخستین فیلمش داشته حرف بزنیم.


